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тношения, связанные с ве-
дением гражданами Респуб-

лики Беларусь личных подсоб-
ных хозяйств (ЛПХ), регулируют-
ся Гражданским кодексом Рес-
публики Беларусь, Кодексом Ре-
спублики Беларусь о земле, За-
коном Республики Беларусь от 
11 ноября 2002 г. №149-З "О 
личных подсобных хозяйствах 
граждан", в котором, кстати, про-
писана и государственная под-
держка. Государство гарантиру-
ет гражданам соблюдение их 
прав и защиту законных интере-
сов, связанных с ведением лич-
ного подсобного хозяйства. В то-
же время вмешательство госу-
дарственных органов в деятель-
ность граждан по ведению лич-
ного подсобного хозяйства не 
допускается, за исключением 
случаев, установленных законо-
дательными актами Республики 
Беларусь. И государству в лице 
местных органов власти есть 
где приложить усилия по испол-
нению данного Закона. Местные 
власти (сельсоветы, райсоветы 
и райисполкомы, облсоветы и 
облисполкомы) должны: созда-
вать консультационные пункты и 
пункты проката сельскохозяйст-
венной техники, гужевых и дру-
гих средств по оказанию гражда-
нам, осуществляющим ведение 
личного подсобного хозяйства, 
услуг по возделыванию сельско-
хозяйственных культур и уборке 
урожая, заготовке кормов, реа-
лизации выращенной продук-
ции, заготовке топлива, обра-
ботке земельных участков; ока-
зывать помощь в реализации 
излишков сельскохозяйственной 

продукции, произведенной в 
личных подсобных хозяйствах; 
проводить ежегодно мероприя-
тия по профилактике инфекци-
онных и инвазионных заболева-
ний животных, находящихся в 
собственности граждан, осуще-
ствляющих ведение личного 
подсобного хозяйства; реализо-
вывать гражданам, осуществ-
ляющим ведение личного под-
собного хозяйства, племенного 
молодняка скота (свиней, круп-
ного рогатого скота, лошадей), 
птицы, минеральных и органиче-
ских удобрений, средств защиты 
растений, посадочного материа-
ла сельскохозяйственных куль-
тур, комбикормов и зерна на 
кормовые цели; обеспечивать-
личные подсобные хозяйства в 
сенокосах и пастбищах для лич-
ного скота. 
     В случае сопротивления ме-
стной властью предлагаемым 
мерам Закон обращает внима-
ние на тот факт, что граждане 
осуществляют ведение личного 
подсобного хозяйства по своему 
усмотрению и под свою ответст-
венность, а для самых ретивых 
чиновников уточняет, что служ-
ба Родине на подворьях не от-
носится к предпринимательской 
деятельности. 
     В системе аграрных отноше-
ний Республики Беларусь лич-
ные подсобные хозяйства (ЛПХ) 
не только традиционная форма 
самообеспечения населения 
продуктами питания, но и эф-
фективный ресурс для государ-
ственного развития. Имея в 
пользовании 12,3% пашни, 
подворья производят 89% 

 Подготовил 
Антон ДУБОЛОМОВ. 

январе-августе 2014 года 
использовано 10 689,5 млрд. 
рублей инвестиций в основ-

ной капитал, что в сопоставимых 
ценах составляет 89% к уровню 
января-августа прошлого года. 
Строительно-монтажные работы 
за 8 месяцев текущего года вы-
полнены на 4 520,8 млрд. рублей 
(69,4% к уровню соответствую-
щего периода 2013 г.). Удельный 
вес строительно-монтажных ра-
бот составил 42,3% от общего 
объема инвестиций в основной 
капитал. 

ельхозорганизации области 
намерены собрать около 180 
тыс. т картофеля, из них око-

ло 100 тыс. т реализовать за пре-
делы страны: в основном в Рос-
сийскую Федерацию, а также 
страны СНГ. Около 30 тыс. т пла-
нируется оставить на семена, 25 
тыс. т пустить в переработку, а 
остальное реализовать на внут-
реннем рынке. 
     "Сейчас наша главная задача - 
реализовать выращенный уро-
жай. Рынок еще, к сожалению, не 
активен. Запросов из-за преде-
лов страны на покупку второго 
хлеба пока очень мало. Но мы 
надеемся, что ситуация изме-
нится в самое ближайшее вре-
мя ", - отметили в комитете по 
сельскому хозяйству и продо-
вольствию Могилевского облис-
полкома. 

а учете в налоговых инспек-
циях Могилевской области 
по состоянию на 1 сентября 

2014 г. состоит 24923 индивиду-
альных предпринимателей, кото-
рыми за 8 месяцев текущего года 
уплачено 237,8 млрд. рублей пла-
тежей в бюджет. По сравнению с 
аналогичным периодом 2013 го-
да поступления от индивидуаль-
ных предпринимателей увеличи-
лись на 35,4 млрд. рублей.  
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шерсти, 87% картофеля, 81% 
овощей, 32% яиц, 13% молока и 
12% мяса. Зерна производится 
5% от государственного каравая 
или в 3 раза больше, чем фер-
мерские хозяйства страны. В 
2013 году в ЛПХ произведено 
22,6% (продукции животноводст-
ва 24,1%) от валового производ-
ства сельскохозяйственной про-
дукции в РБ. Согласитесь, не 
мало. И, казалось бы, что госуд-
дарство кровно заинтересовано 
в развитии ЛПХ: продукция ка-
чественная, дотации изыскивать 
не нужно, закупочные цены низ-
ки, горюче-смазочные материа-
лы и электроэнергия потребля-
ется по минимуму, зарплату вы-
плачивать не нужно. Печатай, 
родное государство, деньги и 
получай практически бесплат-
ную продукцию. Ан, нет, своеоб-
разная природа белорусского 
чиновника проявляется с точно-
стью наоборот – повсеместно 
проблемы с пастбищами и сено-
косами для ЛПХ, с ветеринар-
ным обслуживанием скота, ком-
бикормом. Про организацию 
консультационных пунктов и 
пунктов проката техники можно 
говорить, имея огромные запасы 
чувства юмора. 
     А всё от того, что в прежние 
времена именно продукция ЛПХ 
формировала экономическую 
эффективность сельскохозяйст-
венного производства и, особен-
но, перерабатывающих пред-
приятий. Иллюзия эффективно-
сти крупномасштабного произ-
водства и перспектива монопо-
лизации денежной выручки от 
переработки, в первую очередь, 
молока и мяса, предопределила 
судьбу ЛПХ в масштабах стра-
ны. В частности, производство 
продукции животноводства в 
ЛПХ снижается с 2002 года, пе-
репады в производстве расте-
ниеводческой продукции по го-
дам достигают 19%. За минув-
шие 10 лет численность свиней 
и крупного рогатого скота (и ко-
ров тоже) на подворье снизи-
лось в 2 раза, что и предопреде-
лило резкое снижение производ-
ства продукции. 
     Но особенно пострадало в 
последнее время свиноводство - 
как в целом по республике (в 
2014 году свинопоголовье сни-

зилось на 15,3%), так и в ЛПХ 
(на 54% к уровню предыдущего 
года). 
     Причиной снижения числен-
ности свиней в РБ считается на-
личие африканской чумы сви-
ней (АЧС) на территории рес-
публики. Главной особенностью 
этой болезни для ЛПХ – ее за-
прещено лечить, а меры борь-
бы предполагают уничтожение 
поголовья и сжигание трупов 
больных животных, а также по-
строек, кормов и навоза. 
    В 2013 г. в негосударственной 
прессе и на отдельных сайтах 
прошла информация об очагах 
АЧС на территории Беларуси. 
Главная задача в этих условиях 

– сохранение крупномасштабно-
го производства свинины и не-
допущение снижения поголовья 
скота фермерскими хозяйства-
ми и ЛПХ. И упор необходимо 
сделать именно на комплексы и 
крупные фермы – погибнет сви-
нопоголовье в стране – «ляжет» 
экономика государства. Мало 
того, прекратит функционирова-
ние соответствующая инфраст-
руктура, что приведет к невоз-
можности содержания скота в 
ЛПХ и фермерами. 
     Нужно отдать должное, соот-
ветствующими органами были 
предприняты беспрецедентные 
меры для недопущения распро-
странения АЧС по стране, что 
позволило министру сельского 
хозяйства и продовольствия за-
явить, что АЧС в Беларуси нет. 
     В этот же период самые же-
сткие требования были предъ-
явлены населению, которое со-
держало на подворьях свиней. 
Правительство издало Постано-
вление от 29 августа 2013 года 
№758 «О дополнительных ме-
рах по ликвидации и недопуще-

нию распространения африкан-
ской чумы свиней и других опас-
ных заболеваний животных». 
Согласно Постановлению, за-
прещается реализация свинины 
и продуктов убоя свиней, комби-
кормов, кормовых смесей, отру-
бей, кормовых отходов муко-
мольного и крупяного производ-
ства, белково-витаминных мине-
ральных добавок и премиксов 
юридическими и физическими 
лицами, в том числе индивиду-
альными предпринимателями, 
за исключением мясоперераба-
тывающих предприятий, без со-
гласования с государственной 
ветеринарной службой, а также 
импорт этой продукции из не-
благополучных по африканской 
чуме свиней стран (регионов), 
неорганизованную торговлю 
свининой. 
     Кроме того, законодательно 
запрещено содержание свиней 
в личных подворьях работников, 
занятых на свиноводческих ком-
плексах. Запрещается содер-
жать свиней в крестьянских 
(фермерских) хозяйствах, а так-
же на личных подворьях, распо-
ложенных в радиусе 5 км от 
свиноводческих комплексов и 
ферм. Ветеринарный врач, кото-
рый обслуживает комплекс, то-
же не должен иметь свиней, ему 
запрещено работать в личных 
подворьях граждан. Невыполне-
ние требований вышеназванно-
го постановления Совета Мини-
стров республики влечет не 
только административную, но 
и уголовную ответственность. 
     Понятно, что республике, в 
том числе и по Могилевской об-
ласти, местные чиновники взя-
лись за уничтожение поголовья 
свиней на подворьях. В чем-то 
они были правы – сегодня важ-
нее не допустить очаг АЧС, чем 
личные амбиции и проблемы 
хозяев ЛПХ. Но и пределы рети-
вости тоже должны быть, тем 
более, что в момент, когда про-
филактические меры борьбы с 
АЧС необходимо соблюдать 
особенно тщательно (периодом 
особого риска является вторая 
половина лета и первая поло-
вина осени), председатель обл-
исполкома Рудник П.М. допус-
тил беспрецедентный поступок, 
граничащий с нарушением зако-
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дательства. Проводя в райис-
полкоме Могилевского района 
прием граждан, он лично изме-
нил границы зоны выращивания 
свиней населением вокруг сви-
нокомплексов с 5 до 1 км. Сви-
ней, по словам чиновника, мож-
но выращивать и в однокило-
метровой зоне, но при условии 
соответствия всем требованиям 
санитарно-эпидемиологической 
службы. Но почему же тогда ме-
стные ответственные лица це-
лый год третировали хозяев 
ЛПХ за содержание скота, вызы-
вали на административную ко-
миссию, не разрешали им про-
давать свинину на местном рын-
ке? Многие из граждан ушли из 
этого «бизнеса». 
     К тому же не так давно (5 ав-
густа) уважаемый Президент 
требовал от руководящих работ-
ников всех уровней организо-
вать на свинокомплексах пропу-
скной режим, «как на ядерном 
объекте». В противном случае к 
виновным будут применены ме-
ры вплоть до уголовного наказа-
ния. И от чего же так осмелел 
Петр Михайлович? Неужели в 
Могилевской области все так 
хорошо с АЧС?  
     К сожалению нет, получается 
совсем наоборот. Несколько 
дней назад из Чериковского рай-
она ко мне обратились за кон-
сультацией жители одной из 
деревень по поводу сложившей-
ся ситуации на свинокомплексе 
«Светлый». Ликвидация свино-
поголовья и карантин на 1 год 
явно указывают на неблагополу-
чие по АЧС в данном хозяйстве. 
Пусть эта беда минет нашу 
страну, но именно председатель 
облисполкома по Постановле-

нию №758 несет персональную 
ответственность за выполнение 
первоначальных мероприятий 
по ликвидации африканской чу-
мы свиней и недопущение рас-
пространения заболевания по 
Могилевской области. 
   Жители, интересующиеся пер-
спективой свиноводства в их де-
ревне рядом со свинокомплек-
сом «Светлый», подсказали ин-
тересную вещь – это хозяйство 
является структурным подраз-
деление комбината хлебопро-
дуктов. И вполне возможно, что 
из-за псевдорачительности ру-
ководства остатки комбикорма 
могут быть использованы и на 
других свинокомплексах – «Ог-
невском», например. И где га-
рантия, что через корма не про-
изойдет заражение свиней в 
других хозяйствах области? Со-
всем рядом, например, свино-
комплекс «Восход»…. 
      Сегодня П.Рудник, расхраб-
рившись без особых оснований, 
принял в конкретном случае мо-
гилевского свиновода вполне 
разумное решение, но на местах 
все это будет превращено в 
фарс – кто кого обгонит в нару-
шениях ветеринарного законо-
дательства. Это мы уже прохо-
дили. 
     Демократическая обществен-
ность в этих условиях предлага-
ет местным властям: 
     - изменения законодатель-
ства в области реального фун-
кционирования ЛПХ; 
     - обеспечение ЛПХ качест-
венным ветеринарным обслу-
живанием, в том числе через 
создание специализированных 
агрозооветучастков; 
     - доведения заданий государ-

ственным сельскохозяйствен-
ным организациям по выделе-
нию кормовых угодий по норма-
тивам обеспечения КРС паст-
бищами и сенокосами; 
     -  снабжение ЛПХ качествен-
ными и проверенными кормами, 
расширение торговли комби-
кормом; 
     - разработка мероприятий 
по предотвращению заражения 
АЧС для каждого подворья; 
     - проектирование хозяйст-
венных построек с учетом воз-
можности предотвращения за-
ражения; 
     - разрешить торговлю сви-
ниной частным подворьям на 
местных рынках; 
     - организация боен в каждом 
районе или выделение специа-
листа за наблюдением порядка 
убоя скота на подворье. 
      Реализация этих мер позво-
лит принимать смелые решения 
любым чиновником, а не зани-
маться популизмом, пусть даже 
и временно обладая должно-
стью председателя облисполко-
ма, как это сделал П.Рудник. 
     В Указе Петра 1 от 1719 года 
«О битии мясниками скотины в 
показанном месте» с нарушите-
лями Указа боролись «…бити-
ем кнутами и ссылкой на ка-
торгу». Знал царь опасность 
нарушения ветеринарных пра-
вил, потому и крут был. Нашим 
же чиновникам Указ не указ, а 
посему и «подставляют» страну 
под «свинские» проблемы, не 
думая о последствиях. Кнутом 
стегать их вроде, как и устаре-
ло – чай, не XVIII век на дворе. 

Петр МИГУРСКИЙ. 

 Магілёўскім раёне тром супрацоўнікам райагра-
прамтэхнікі вынесена папярэджанне за пару-

шэнне прыродаахоўнага заканадаўства, у дачынен-
ні да кіраўніка і юрыдычныя асобы будзе ініцыява-
ны адміністрацыйны працэс. Пра гэта паведамілі ў 
Дзяржаўнай інспекцыі аховы жывёльнага і раслін-
нага свету.  
     Суразмоўцы   распавялі,   што   патрулюючы  ак- 
ваторыю   ракі   Друць,   дзяржінспектары   Магілёў- 
скай   міжрайінспекцыі   заўважылі,    што   ў   раёне  
вёскі Семукачы водаахоўная зона забруджаная 
сцёкавымі арганічнымі водамі - адходамі вы-
творчасці   мясцовай   фермы.  А   каля   вёскі    Вя-  
лікія   Бялевічы  побач   з   ракой   зроблены    летні 

лагер для буйной рагатай жывёлы.  
     Непадалёк на сельскагаспадарчым полі механі-
затар прыбіраў кукурузу з парушэннем правілаў - 
ад краю да цэнтра ўчастка. Спецыялісты растлума-
чылі, што такі спосаб можа прывесці да масавай гі-
белі дзікіж жывёл, якія жывуць на поле: зайцоў, ку-
рапатак, цецерукоў і інш. Асабліва калі ралля раз-
мешчана ў межах паляўнічых угоддзяў.  
      Яшчэ напярэдадні летняга сезона дзяржінспек-
тары накіроўвалі кіраўніцтву райаграпрамтэхнікі 
прадпісанне аб недапушчальнасці падобных дзеян-
няў. Цяпер як да прадпрыемства, так і да яго кіраў-
ніка будуць прад'яўленыя штрафныя санкцыі.  
 

Міхась БАРАЗНА. 
Паводле mogilevnews.by 
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ыхарка вёскі Дамамерычы 
Клімавіцкага раёна Алена 

Марчанка атрымала адказ з пра-
куратуры Магілёўскай вобласці 
на сваю скаргу аб парушэнні зака-
надаўства пры размяшчэнні сві-
нагадоўчага комплекса на тэры-
торыі былой жывёлагадоўчай 
фермы. 
     Першы намеснік пракурора Ма-
гілёўскай вобласці Алег Пімашкоў 
паведаміў спадарыні Марчанка, 
што яе скарга накіраваная для да-
лейшага разгляду ў Магілёўскі 
аблвыканкам. 
     Па меркаванні Алены Марчан-
ка, такім чынам пракуратура  про-
ста самаўхілілася ад разгляду 
скаргі на парушэнне заканадаўст-
ва, хоць менавіта кантроль за да-
кладным выкананнем законаў і 
пастаноў з’яўляецца адной з га-
лоўных задач пракуратуры. 
     Спадарыня Марчанка сама мае 
юрыдычную адукацыю, і адзна-
чае, што не можа патлумачыць з 
пункту гледжання права, чаму су-
працоўнікі пракуратуры не хо-
чуць выконваць свае службовыя 
абавязкі. “Згодна з беларускім    
заканадаўствам, менавіта пас-
таянны кантроль за дакладным 
выкананнем законадаўства з’яў-
ляецца адным з галоўных аба-
вязкаў органаў пракуратуры на-
шай краіны” - кажа Алена Марчан-
ка. У скарзе, накіраванай раней у 
Магілёўскі аблвыканкам і аднача-
сова пракурору Магілёўскай воб-
ласці, А.Марчанка прасіла зак-
рыць свінагадоўчы комплекс 
"Царкавішча", адмяніць рашэнне 
Клімавіцкага райвыканкама аб 
вызначэнні населеных пунктаў, 
якія знаходзяцца ў пяцікіламетро-
вай зоне ад комплекса, і пакараць 
вінаватых у парушэнні заканадаў-
ства пры размяшчэнні комплекса. 
Згодна спадарыні Марчанка, раз-
мяшчэнне свіней на комплексе ў 
вёсцы Царкавішча супярэчыць 
заканадаўству. Паводле пастано-
вы Міністэрства сельскай гаспа-
даркі, якім устаноўлены патра-  
баванні да ўмоў гадоўлі свіней,  
забараняецца размяшчэнне комп-
лекса на тэрыторыі былых жы- 
вёлагадоўчых памяшканняў. Між 
тым, як высветліла Алена Мар-
чанка на падставе архіўных да-
кументаў, свінагадоўчы комплекс 
"Царкавішча" знаходзіцца на 
тэрыторыі былой малочна-та- 
варнай фермы №7 калгаса імя 
Калініна.  

Як адзначаецца ў скарзе, забаро-
на на размяшчэнне свіней на тэ-
рыторыі былых жывёлагадоўчых 
памяшчканняў дзейнічае яшчэ з 
савецкіх часоў і з'яўляецца пра-
пісным правілам для ветерына-
раў. 
     Акрамя гэтага, комплекс "Цар-
кавішча" не мае адпаведнай ін-
фраструктуры: ён не забяспеча-
ны зручнымі пад'язднымі шляха-
мі, не мае належнага занальнага 
раздзялення, у ім адсутнічае на-
лежная агароджа, - усё гэта так-
сама, па меркаванню спадарыні 
Марчанка, з'яўляецца парушэн-
нем заканадаўства. 
     Нагадаем, што 17 чэрвеня Але-
на Марчанка здолела дамагчыся 
ў судзе Клімавіцкага раёна адме-
ны пастановы адміністрацыйнай 
камісіі Клімавіцкага райвыканка-
ма аб пакаранні яе штрафам у па-
меры 15 базавых велічынь (2 250 
000 рублёў) за парушэнне ветэ-
рынарных, ветэрынарна-санітар-
ных правіл, і спынення адмініст-
рацыйнай справы ў адносінах да 
сябе. 
     Супрацьстаянне спадарыні 
Марчанкі з мясцовымі ўладамі 
пачалося пасля таго, як яна выс-
тупіла супраць знішчэння сваіх 
свіней у сувязі з небяспекай рас-
паўсюджвання афрыканскай чу-
мы свіней. 
     А.Марчанка займаецца свінага-
доўляй, каб былі грошы аплоч-
ваць лячэнне і навучанне сына, 
які з’яўляецца інвалідам з дзяцін-
ства. 

 
рамадскі актывіст з Хоцімска 
Валерый Каранкевіч 3 вера-

сня атрымаў адказ на сваю скар-
гу ў Генеральную пракуратуру 
Рэспублікі Беларусь з пракурату-
ры Магілёўскай вобласці. 
     У лісце за подпісам пракурора 
Магілёўскай вобласці Аляксандра 
Чадзюка актывісту паведамілі, 
што яго скарга на неправамерныя 
дзеянні супрацоўнікаў Хоцімскага 
РАУС  па затрыманню і дастаўцы 
ў раённы аддзел унутраных 
спраў разгледжана пракуратурай 
Магілёўскай вобласці  з вывучэн-
нем матэрыялаў праверкі.  
     “Устаноўлена, што 23.03.2014 
каля 20-00 Вы былі затрыманы і 
дастаўлены супрацоўнікамі Хо-
цімскага РАУС у памяшканне ра-
ённага аддзела ўнутраных спраў 
для апытання падчас праверкі 
па заяве Тамашэва М. В. аб пры-

цягненні Вас да адказнасці за 
паклёп. Указаныя дзеянні былі 
выкліканы тым, што Вы ўхілялі-
ся ад законных патрабаванняў 
аб яўцы ў РАУС для дачы тлума-
чэнняў па сутнасці выкладзена-
га ў звароце Тамашэва М. В. фак-
та”,  -  піша А.Чадзюк. 
     Па выніках разгляду скаргі 
спадара Каранкевіча пракурор 
прыйшоў да высновы, што пад-
стаў для вынясення актаў праку-
рорскага нагляду не маецца. Ён 
таксама паведаміў актывісту, што 
той мае права абскардзіць пры-
нятае рашэнне ў Генеральнай 
пракуратуры РБ. 
     “Я падаваў скаргу на імя Гене-
ральнага пракурора, бо спадзя-
ваўся, што хоць там адбудзецца 
справядлівы разгляд, аднак 
паперу перанакіравалі ў пракура-
туру Магілёўскай вобласці. Я не 
магу пагадзіцца з адказам, зараз 
буду падаваць яшчэ адну скаргу 
ў Генеральную пракуратуру і за-
пісвацца на асабісты прыём да 
яе кіраўнікоў, - кажа В.Каранке-
віч. - Я ні ад каго не хаваўся, не 
ўхіляўся ад сустрэчы з супра-
цоўнікамі міліцыі - яны мяне ні-
куды не выклікалі да гэтага ін-
цыдэнта. А тут яны хуценька 
забіраюць мяне непасрэдна з вы-
барчага ўчастка прама перад па-
чаткам падліку галасоў - і праку-
рор Магілёўскай вобласці пры 
гэтым лічыць дзеянні супрацоў-
нікаў хоцімскай міліцыі правіль-
нымі! Я  ўпэўнены, што ўсё гэта 
скіравана на тое, каб запалохаць 
актывістаў і запэўніць супра-
цоўнікаў міліцыі ў іх беспакарана-
сці, бо ў наступным годзе павін-
ны адбыцца прэзідэнцкія выба-
ры.  Хоцімскія міліцыянеры без 
усялякіх падстаў затрымлівалі 
мяне і на парламенцкіх выбарах 
2012 года, і на выбарах у мясцо-
выя Саветы ў гэтым годзе, а 
пракуратура пастаянна лічыць 
іх дзеянні законнымі”. 
     Нагадаем, што 23 сакавіка кан-
дыдат у дэпутаты Магілёўскага 
абласнога Савета дэпутатаў і кан-
дыдат у дэпутаты Хоцімскага 
райсавета В.Каранкевіч быў за-
трыманы супрацоўнікамі Хоцімс-
кага РАУС на выбарчым участку 
№3 у Хоцімску і дастаўлены ў 
РАУС, дзе яго ўтрымлівалі каля 
40 хвілін і адпусцілі без складан-
ня пратакола затрымання.  

Барыс ВЫРВІЧ. 
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апрыканцы жніўня на пася-
джэнні Магілёўскага аблвы-

канкама было разгледжана 
пытанне “Аб стане і мерах па ба-
рацьбе з карупцыяй у Магілёў-
скай вобласці у першым паўгод-
дзі 2014 года”. У шэрагу іншых 

праблем удзельнікамі пасяджэн-
ня была звернутая ўвага на тое, 
што ў рэгіёне фіксуецца шмат 
выпадкаў фальсіфікацыі статыс-
тычнай справаздачнасці. 
     У прыватнасці, шэраг праб-
лем маецца ў АПК рэгіёна. Пад-
час праверак прадпрыемстваў 
аграпрамысловага комплекса 
ўстаноўлены факты дачы неза-
конных указанняў аб унясенні 
заведама ілжывых звестак у ста-
тыстычную справаздачнасць. У 
выніку ўзбуджана 40 крыміналь-
ных спраў, фігурантамі па нека-
торых з іх сталі нават кіруючыя 
работнікі з Быхаўскага і Чавуска-
га райвыканкамаў . 
     Выяўлены факты злоўжыван-
няў службовымі паўнамоцтвамі з 
боку пасадавых асобаў прад-
прыемстваў АПК Магілёўскай 
вобласці, якія з асабістай заці-
каўленасці афармлялі фіктыў-
ныя дакументы аб рэалізацыі 
малака працаўнікам гаспадарак. 
Пры гэтым ужо ў ліпені адпавед-
ная статыстычная справаздач-
насць паказала зніжэнне вы-
творчасці малака к паўгоддзю 
мінулага года ў шэрагу раёнаў 
вобласці, асабліва ў тых, дзе 
супрацоўнікамі органаў унутра-
ных спраў выяўлены прыпіскі -  
Чавускім, Бабруйскім, Красна-
польскім і Быхаўскім. 
     Што ж, можна толькі парада-
вацца таму факту, што чыноўнікі 
з Магілёўскага аблвыканкама 
нарэшце звярнулі ўвагу на 
шматлікія прыпіскі ў сельскагас-
падарчай галіне Магілёўскай во-

бласці. Праўда, мне асабіста не 
зусім зразумела, чаму ў якасці 
парушальнікаў статыстычнай 
справаздачнасці называюцца 
прадстаўнікі толькі некалькіх ра-
ёнаў Магілёўскай вобласці. Па-
верце мне на слова, прыпіскі 
даўно ўжо ператварыліся ў сіс-
тэму і існуюць у вобласці прак-
тычна паўсюдна. Спытайцеся ў 
любога спецыяліста сельскагас-
падарчага прадпрыемства і яны 
вам з задавальненнем распавя-
дуць пра тое, як тыя ж райвы-
канкамаўскія чыноўнікі прыму-
шаюць іх “маляваць” прыгожыя 
лічбы неіснуючых надояў, пры-
вагаў, ураджайнасці збожжа і 
іншых сельскагаспадарчых куль-
тур. Ну а пасля бедныя жывёлы 
вымушаны “з’ядаць” і “выпіваць” 
цэлую процьму існуючых толькі 
на паперы кармоў. Праўда, ча-
мусьці нашы слаўныя супрацоў-
нікі правахоўных органаў Магі-
лёўшчыны не вельмі звяртаюць 
увагу на тое, колькі ж малака 
выпіваюць цяляты і колькі кан-
цэнтратаў з’ядаюць каровы ў 
асобных гаспадарках. Ды і на 
тое, колькі збожжа застаецца ў 
сусеках пры заўленай высокай 
ураджайнасці пасля “усушкі і 
ўтрускі”, - у многіх гаспадарках 
ужо ў лютым-сакавіку не 
застанецца канцэнтратаў. 
     Што самае цікавае, пра 
гэта выдатна ведаюць чы-
ноўнікі самых розных ран-
гаў, аднак проста закрыва-
юць на такія прыпіскі вочы 
– трэба ж выконваць праг-
нозныя паказчыкі. Таму 
асабіста я не вельмі веру, 
што дадзенае на пасяд-
жэнні Магілёўскага абл-
выканкама Пятром Рудні-
кам даручэнне УУС працягнуць 
правядзенне праверак арганіза-
цый АПК на прадмет выяўлення 
парушэнняў, звязаных з улікам 
сельскагаспадарчай прадукцыі, 
завышэннем вытворчых паказ-
чыкаў, утойваннем нястач, прад-
стаўленнем скажонных дадзе-
ных статыстычнай справаздач-
насці дасць нейкі відавочны 
плён. Не дапаможа моцна нават 
прапанова старшыні аблвыкан-
кама скасоўваць працоўныя кан-

тракты з адказнымі асобамі ў 
выпадку знаходжання вышэйпе-
ралічаных фактаў, бо пакуль 
тыя факты знойдуць, а за выка-
нанне прагнозных паказчыкаў 
райвыканкам і той жа аблвыкан-
кам “душаць”  кіраўнікоў і спе-
цыялістаў практычна кожны 
дзень… 
     Тым больш, што паўтары ты-
дні таму адбылася калегія камі-
тэта па сельскай гаспадарцы і 
харчаванню Магілёўскага абл-
выканкама, на якой было адзна-
чана, што за шэсць месяцаў 
2014 года аграпрамысловым 
комплексам Магілёўскай воблас-
ці было выканана толькі тры 
прагнозныя паказчыкі з васьмі: 
узровень рэнтабельнасці прода-
жаў у сельскай гаспадарцы, вы-
ручкі ад рэалізацыі сельскагас-
падарчай прадукцыі, тавараў і 
паслуг на аднаго сярэднеспісач-
нага працаўніка, і паказчык па 
энергазберажэнню. Застаўся 
нявыкананым галоўны паказ-  
чык  -  тэмп росту валавай пра-
дукцыі ў гаспадарках усіх катэго-
рый. Больш за тое, зніжэнне вы-
творчасці прадукцыі сельскай 
гаспадаркі ў гаспадарках усіх ка-
тэгорый дапушчана ў сямнац-
цаці раёнах Магілёўскай воблас-

ці з дваццаці аднаго…   
     Пастаўлена задача абавязко-
ва выправіць існуючую сітуацыю 
ў трэццім квартале і да канца 
2014 года. Ну а заданні высокага 
кіраўніцтва ў нас выконваць 
навучыліся. 
    Як вы думаеце, шаноўныя чы-
тачы, ці будуць пасля гэтага ў 
АПК Магілёўскай вобласці пры-
піскі? 

Сяргей СЕМЯНОВІЧ. 
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то меней часу застаец-
ца да чарговай прэзі-
дэнцкай кампаніі 2015 

года, то ўсё трывожней і 
трывожней становіцца на 
душы за лёс нашай роднай 
краіны, нашай Беларусі. Як 
паказвае час, палітычныя і 
эканамічныя падзеі ўнутры 
краіны, так і за яе межамі раз-
віваюцца вельмі імкліва, і “ве-
цер аншлюсу” з усходу з кож-
ным днём толькі ўзмацняец-
ца. Канчатковым каталізата-
рам працэсаў па вызначэнні 
лёсу Беларусі і можа стацца 
гэтая прэзідэнцкая кампанія.                
     Нажаль, на сёння ў беларус-
кім грамадстве адсутнічае неаб-
ходная кансалідацыя, якая змаг-
ла бы пры неабходнасці пад-
штурхнуць усіх да абароны сва-
ёй Айчыны.  
     Вышэйшае чынавенства краі-
ны актыўна занята вырашэннем 
жыццёва важнага для іх пытан-
ня - сваім абагачэннем, прад-
стаўнікі кіруючых органаў сіла-
вых структураў “глядзяць у рот” 
сваім калегам з усходу. І тым, і 
другім няма розніцы, пад якім 
сцягам яны будуць сядзець у кі-
руючых крэслах, і чый партрэт 
будзе вісець у іх працоўных 
кабінетах.  
     Калі раней кіраўніцтва Бела-
русі хоць якім чына рэагавала на 
драпежніцкія памкненні усход-
няй суседкі, накшталт далучэння 
Беларусі шасцю абласцямі, то ў 
апошнія часы яно пабаіваецца 
нават неяк рэагаваць на падоб-
ныя выпады.  
     А рэагаваць ёсць на што і 
ёсць над чым задумацца. Чаго 
толькі варта заява віцэ-спікера 
расійскай Дзярждумы Жырыноў-
скага аб неабходнасці адрад-
жэння Расійскай імперыі, з якой 
ён выступіў перад прэзідэнтам, 
прэм’ер-міністрам і дэпутатамі 
Дзярждумы Расійскай Федэра-
цыі 14 жніўня ў Ялце. Словы 
Жырыноўскага прагучалі як 
“бальзам на сэрца” прэзідэнту 
РФ, які ўжо шмат год толькі і ма-
рыць аб гэтым. Па словах Жы-
рыноўскага, у іх ужо ёсць і кан-

дыдатура на пасаду Вярхоўнага 
кіраўніка імперыі ў асобе Пуці-
на.   
     Разважаючы аб узрастаючых 
пагрозах для незалежнасці на-
шай краіны, аб будучай прэзі-
дэнцкай кампаніі, робячы кан-
крэтныя высновы, я заўсёды ім-
кнуся азірнуцца назад у недалё-
кае мінулае - часы мінулых прэ-
зідэнцкіх кампаній, падзеі якіх 
прайшлі праз самае сэрца і па-
кінулі на ім свой след…  
     І заўважаю, што і ў палітыч-
ным асяродку (не бяру пад увагу 
праўладныя партыі) няма неаб-
ходнай кансалідацыі ў пытаннях 
абароны нашай дзяржавы. На-
жаль, ужо зноўку, больш чым за 
год да прэзідэнцкай выбарчай 
кампаніі, як і ў 1994, 2001, 2006, 
2010 гадах, можна заўважыць 
шматлікія спробы некаторых 
апазіцыйных палітыкаў “застол-
бить” за сабой месца, або пазі-
цыю пракрамлёўскага белару-
скага палітыка з мэтай чакання 
новых “імпульсаў дэмакратыі” з 
Крамля.  
     Ужо зноўку, як гэта было ў 
2001 г., гучаць размовы аб по-
шуку прэтэндэнта на пасаду прэ-
зідэнта, які б падабаўся не толь-
кі Захаду, а і Крамлю. Ужо зноў-
ку, як гэта было ў 2006 і 2010 га-
дах, шэрагам палітыкаў вядуцца 
кулуарныя перамовы з мэтай 
атрымання палітычнай і фінан-
савай падтрымкі з усходу. Зноў-
ку, як і напярэдадні мінулых кам-
паній, нярэдка гучыць “одоб-
рямс” дзеянням Крамля на тэры-
торыі Беларусі.   
     Разыходжанні апазіцыйных 
палітычных арганізацый у пады-
ходах да ацэнкі ўзроўню пагро-
заў незалежнасці краіны вылі-
ліся задоўга да сённяшняга дня 
ў фармаванне двух кааліцый 
апазіцыйных сілаў.  
     І калі адзін бок інтэнсіўна вы-
ступае за выхад Беларусі з раз-
настайных саюзаў, створаных у 
межах краін былога Савецкага 
Саюза, за вывад замежных вай-
сковых базаў з тэрыторыі 
краіны, то прадстаўнікоў другой 
задавальняе ўваходжанне Бела-

русі ў саюзную дзяржаву разам з 
Расіяй, у Еўразійскі саюз, у ін-
шыя аб’яднанні.  
     Нават планы расейскага боку 
па размяшчэнні ў 2015 годзе на 
тэрыторыі Беларусі, у Баранаві-
чах, авіяпалка знішчальнікаў Су-
27 не ўспрымаюцца імі як эле-
мент узрастаючай пагрозы для 
незалежнасці нашай краіны. 
Размяшчэнне расійскай вайско-
вай базы, па іх меркаваннях, 
пойдзе толькі на карысць Бела-
русі.  
     Як і ў час прэзідэнцкай кам-
паніі 2010 года, у якой Партыя 
БНФ удзельнічала як самастой-
ная палітычная сіла, на дадзе-
ным этапе перад ёй зноўку 
паўстае складаная задача - зма-
ганне за Беларусь на два “фран-
ты”: і з існуючым правячым рэ-
жымам, і з магчымымі прарасій-
скімі кандыдатамі.  
     Нязменная пазіцыя Партыі 
БНФ, як абаронцы нацыяналь-
ных інтарэсаў, на сёння застаец-
ца адзінай кансалідуючай ідэяй, 
вакол якой павінны яднацца зда-
ровыя палітычныя сілы і дэма-
кратычнае грамадства ў змаган-
ні ЗА БЕЛАРУСЬ.  
     Нацыянальныя інтарэсы, а не 
зацікаўленасць асобных групо-
вак, павінны быць асновай на-
шай знешняй і ўнутранай палі-
тыкі.  
     Для ўсіх нас Беларусь ёсць 
адзінай і непаўторнай Бацькаў-
шчынай.  
     Толькі разам мы здольныя 
супрацьстаяць узмацняючамуся 
“ветру аншлюсу” з усходу і да-
магчыся годнага і незалежнага 
жыцця на беларускай зямлі.  

Як супрацьстаяць “ветру аншлюсу” з усходу 

Рыгор КАСТУСЁЎ, 
 намеснік старшыні Партыі “БНФ”. 
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айму суседу-будаўніку Міка-
лаю надакучыў яго заробак 

у мільён рублёў у Чэрыкаве, і ён 
паехаў у Расію. А следам, як хут-
ка даведаўся, і па гэтай  дый ін-
шым прычынах заціхла і ўсё на-
ша чэрыкаўскае будаўніцтва. 
 

НЕ ПРАГАДАЎ 
 
    Такім чынам, сусед угадаў, калі 
варта было мяняць дыслакацыю. 
І вось цяпер у месяц зарабляе ў 
эквіваленце 1200 долараў ЗША. 
     А сын яго, школьнікам яшчэ, 
займаўся ў нашым чэрыкаўскім 
фотагуртку. Потым скончыў Ма-
гілёўскі ўніверсітэт імя Куляшова, 
адпрацаваў у чэрыкаўскай школе 
настаўнікам два гады з заробкам 
у 600 тысяч рублёў ну, і канечне, 
кінуў тую школу, як толькі "ад-
працаваў" дыплом. Да бацькі па-
куль што не даехаў, "прытуліўся" 
ў Магілёве на адной з будоўляў, 
якая яшчэ не спынілася. Набіра-
ецца вопыту і, як толькі падцягне 
кваліфікацыю, паедзе ў тую ж Ра-
сію. 
   Як бачым, у Чэрыкаве няма пра-
цоўнага месца з прыстойным за-
робкам для прадстаўнікоў ні ма-
ладога, ні старэйшага пакалення - 
ні рабочаму, ні інтэлігенту. Але 
можна сказаць, што да майго су-
седа лёс паставіўся яшчэ добра-
зычліва, калі ўвогуле можна так 
назваць жыццё ў адрыве ад сям'і. 
 

БУДАВАЦЬ ТРЭБА ДОМА... 
 
    Вось і бацьку яшчэ аднаго май-
го выхаванца фотагуртка не абмі-
нуў лёс " гастарбайтара". Заробкі 
на прадпрыемстве, дзе ён праца-
ваў кіроўцам грузавіка, знізіліся, 
а сям'ю карміць трэба ды і дзе-
цям адукацыю неабходна забяс-
печваць. І падаўся чалавек у 
"дальние края". І вось неяк бачу 
на занятках, што ў хлопчыка вочкі 
ззяюць. Аказалася вось што. 
— Заўтра тата мой прыязджае! 
— Ці надоўга? — пытаюся. 
— Ды не, на месяц усяго. З Расіі, 
дзе працуе. Даўно дома не быў, 
але хоць месяц пабудзем разам... 
— А што твой тата робіць у той 
Расіі? 
— Кіроўцам на машыне працуе. 
Грузы розныя дастаўляе з аднаго 
горада ў іншы... 
— А я думаў, што дамы будуе 
там, як многія іншыя нашы чэры-
каўляне... 

— Будаваць дамы трэба дома! - 
раптам па-даросламу закончыў 
нашу размову мой юны субясед-
нік. 

ДА ВЕДАМА 
 
     Згодна з данымі даследаван-
ня, у Беларусь паступае недзе 1,3 
млрд долараў ад эмігрантаў за 
мяжой  -  гэта каля 2% ВУП. Адзін 
з аўтараў гэтага даследавання, 
Аляксандр Лучанок, падкрэслі-
вае: "Гэта істотная падтрымка 
нацыянальнай эканомікі". 

Андрэй Юркоў,  
эканамічны аглядальнік: 
 
     - У гэтай тэме, трэба прыз-
наць, некалькі складнікаў.  
     Першае. Па вялікім рахунку, 
уладу задавальняе тое, што лю-
дзі не дураць ёй галаву, а сама-
стойна шукаюць і знаходзяць 
выйсце з нашага кепскага экана-
мічна-сацыяльнага становішча. 
     Другое.  Людзей ніякім чынам 
не варта ганьбіць ці коса пагля-
даць на іх за тое, што яны едуць 
некуды па заробкі. Яны ўсё робяць 
правільна. Мяжа адкрыта, дык ча-
му б не скарыстацца гэтай маг-
чымасцю? Тым больш што ёсць 
спрыянне з боку Расіі для нашых 
суайчыннікаў. Там не толькі за-
робкі вышэйшыя, але і права на 
жыхарства можна дамагчыся, і 
пенсію расійскую зарабіць, якая з 
нашай пенсіяй непараўнальная. 
Такім чынам, адкрытасць гэтая 
цяпер працуе цалкам на карысць 
суседзяў. Але гэта не іх віна, 
праўда?.. 
     Трэцяе. Для таго, каб павяр-
нуць усё ў іншы бок, патрэбны рэ-
формы, пра якія сто разоў сказа-
на, але на якія наша ўлада няз-
дольная. Рэформы патрэбны 
тыя, што закрануць уласнасць, 
пачацца яны павінны з прываты-
зацыі, а гэта першы крок да дэма-
кратыі, свабод і правоў чалавека. 
На гэта ўлада адважыцца не мо-
жа, як бачым, ужо шмат гадоў. А 
вось менавіта народная, шырокая 
прыватызацыя і людзей бы вяр-
нула дадому, і рэформы паскоры-
ла б, і эканоміку ў эфектыўны бок 
павярнула б. 
     Тут закон - прасцей не бывае: 
рыба шукае дзе глыбей, а чала-  
век  -  дзе лепш... 

Сямён  
ПАНІЗОЎЦАЎ. 
Віктар ВОЙТ. 

 
www.svabodaby.net 

укашенко приказал по 
максимуму перейти на 
строительство бетон-

ных дорог. Он выдвинул но-
вое требование, посетив в 
Минском районе один из   
участков строящейся второй 
МКАД. «Этим дорогам 
быть. И не так, как вы на-
метили, а по максимуму», - 
заявил Лукашенко. В качест-
ве аргумента, приводится ут-
верждение, что гарантийный 
срок на бетонные дороги до-
ходит до 25 лет при максиму-
ме в 10 лет на асфальтное 
покрытие. Бетонные дороги, 
по его словам, способны вы-
держивать больше нагрузки 
и соответственно предостав-
ляют большие возможности 
по проезду тяжеловесного 
транспорта. Но самый глав-

ный аргумент сводится к тому, 
что при строительстве бетонных 
дорог используется местное 
сырье, в то время как в производ-
стве асфальта используется би-
тум, вырабатываемый из импорт-
ной нефти. 

лексей работает по распре-
делению в школе могилёв-
ского района. За сентябрь с 

молодого специалиста просят 300 
тысяч на кружки и подписку при 
зарплате в 3 миллиона. “Ежемеся- 
чно с учителей собирают деньги 
на платные услуги, например, 
дополнительные занятия для 
учеников. В других школах дети 
оплачивают в банке и приносят 
квитанции. А у нас сразу собира-
ют с учителей 150 тысяч, а мы 
как угодно должны отбивать 
эти деньги", — объясняет Алек-
сей. - Ещё нужно заплатить 
за "обязательную" подписку 
на издания раз в три месяца. 
"Там, "СБ. Беларусь сегод-
ня", " Учительская". До это-
го мы тратим на проезд 
около 30 тысяч в день и что 
тогда останется от зар-
платы?". 
     "Вообще, если есть такая 
ситуация, то она противоре-
чит закону. Но есть разные 
ситуации. Сегодня нельзя 
сказать, что отрасль образо-
вания финансируется под ну-
жды. Если есть востребован-
ность у учителей, то почему 
не делать платные услуги. Но 
планов, как таковых, нет", — 
объясняют  в управлении об-
разования облисполкома.  

Подготовил 
Антон ДУБОЛОМОВ. 
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сё в нашей стране постав-
лено с ног на голову. 

Власть вот уже более двадцати 
лет безуспешно стремится реа-
лизовать те лучшие наработки, 
которые были в СССР. Но эти 
её действия принимают всё бо-
лее уродливый характер. Хочу 
поделиться своими мыслями по 

вопросу ныне существующей 
системы сбора и переработки 
вторичного сырья. Не секрет, 
что это очень важная и актуаль-
ная тема по многим аспектам. 
     Первое, что хотелось бы от-
метить, что отходы являются ог-
ромным потенциальным источ-
ником дешёвого сырья для мно-
гих отраслей промышленности. 
Второе, их утилизация и перера-
ботка являются важным аспек-
том защиты окружающей среды. 
Третье, это очень существенный 
аргумент в деле воспитания об-
щества в свете бережного отно-
шения к природе, культуры по-
ведения в обществе и быту, вос-
питания подрастающего поколе-
ния, т.е. тех, кто будет жить по-
сле нас. Последние события, ко-
торые происходят на наших гла-
зах говорят о что, идеологичес-
кая работа власти в этом на-
правлении имеет кратковремен-
ный успех, но больше в этом не-
гативных последствий для буду-
щего.  
     С чем это связано? Во-пер-
вых, жёсткие указания сверху и 
нереальные планы по сдаче 
вторичного сырья, доведенные 
до каждого человека, включая 
новорожденных и прикованных к  
постели стариков. Планы, дове-

денные до  учреждений, органи-
заций и предприятий Хотимско-
го района приведены в этой таб-
лице: 

     Такое количество вторсырья 
необходимо собрать и сдать в 
течение года. Учитывая, что ка-
ждый человек на протяжении 
года производит и выбрасывает 
300 кг отходов, я думаю, что 
комментарий к данной таблице 
излишен, но некоторые поясне-
ния необходимы.  
    Во-первых, скажите, где сред-
ней семье, состоящей из 4 чело-
век найти 340 кг металлолома, а 
тем паче 152 кг макулатуры, не 
говоря о других показателях? 
Одни вопросы. Эти цифры гово-
рят о том, что нереальность до-
веденных планов налицо. Но 
тем не менее, несмотря ни на 
что,  они должны быть выполне-
ны, потому что существующая 
система власти на местах не 
позволяет расслабляться. План 
должен быть выполнен любой 
ценой, говорят идеологи.  
     Во-вторых, данная акция, а 
по-другому её не назовёшь, при-
водит к большим моральным из-
держкам в воспитании молодё-
жи. В чём это выражается? 
Всем школьникам заведены ли-
цевые счета по сдаче вторсырья 
и от выполнения зависит их по-
ложения в школе. Все мы в про-
шлом были школьниками и на 
идейной основе выполняли эту 

работу. А теперь школьники ста-
ли конкурентами бомжей, а ещё 
хуже то, что за детей добычей 
вторсырья занимаются родите-

ли, бабушки и дедушки. А в это 
время их чадо сидит за компью-
тером. Напрашивается вопрос: 
кто детям этих отпрысков будет 
заготавливать вторсырьё?  
     В-третьих, совсем в неловком 
положении находятся предпри-
ниматели. Планы, доведенные 
до них несоизмеримы их ком-
мерческой  деятельности . 
Власть считает, что они богатые 
и могут привезти вторсырьё из-
за  границы.  Всё  это  говорит  о   
том, что мы живём в худшие 
времена 
диктата и 
к а м п а -
нейщины, 
что во-
очию про-
яв-ляется 
в данной, 
как я счи-
таю,поли-
тической 
акции. Но 
наш на-
род такой 
а к ц и е й 
объединить нельзя. Советский 
Союз развалили идеологи, они 
же пытаются погубить и суве-
ренную Беларусь. Вот так и жи-
вём. 

Валерий КОРОНКЕВИЧ. 

На одного человека План для района На среднюю семью,  
состоящую из 4 чел. 

43 кг 517 тонн макулатура 152 кг 

17 кг 204 тонны стеклобой 68 кг 

6.4 кг 77 тонн полиэтилена 25.6 кг 

0.5 кг 17 тонн текстиль 2 кг 

85 кг 1017 тонн металлолом 340 кг 


